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اخبار

گزارش

3 بازار سرمایه و بانک

»سمات« تخلفات حوزه تسهیلات بانکی را کشف می کند
معاون فناوری های نوین بانک مرکزی، گفت: هم اکنون ســامانه سمات به 
مرحله ای رسیده که امکان نظارت بر عملکرد بانک ها در حوزه تسهیلات 
اعطایی و کشــف تخلفات در این بخش را فراهم کرده اســت و درواقع 
این ســامانه به ابزار نظارتی بانک مرکزی تبدیل شــده اســت.به گزارش 
اقتصادسرآمد، مهران محرمیان در گفت وگو با فارس، درباره برنامه جدید 
بانک مرکزی برای کنترل میزان دارایی بانک ها به وســیله ســامانه سمات 
)سامانه متمرکز الکترونیکی اطلاعات تسهیلات و تعهدات( اظهارداشت: 
این موضوع در حوزه مقرره گذاری و فنی در حال بررسی است و به زودی 
تصمیم گیری خواهد شد.وی در پاسخ به این سوال که چند ماه پیش نقدهایی 
نسبت به سامانه سمات وجود داشت مبنی بر اینکه اطلاعات در این سامانه 
فقط ثبت می شود اما امکان داده  پردازی و تحلیل محتوای آن وجود دارد، آیا 
شما این نقد را تایید می کنید، گفت: در حال حاضر در سامانه سمات امکان 
پردازش اطلاعات وجود دارد و قابلیت های هوشمند در حال افزوده شدن 
به این سامانه است.معاون فناوری های نوین بانک مرکزی افزود: هم اکنون 
سامانه ســمات به مرحله ای رســیده که امکان نظارت بر عملکرد بانک ها 
در حوزه تسهیلات اعطایی و کشــف تخلفات در این بخش را فراهم کرده 
است و درواقع این سامانه به ابزار نظارتی بانک مرکزی تبدیل شده است.
محرمیان با بیان اینکه سامانه سمات به سمت هوشمندسازی حرکت کرده 
و در مدام در حال ارتقاء است، تصریح کرد: یک تیم تخصصی و فنی برای 
ارتقاء قابلیت های سامانه سمات در بانک مرکزی شکل گرفته است و هدف 
از تشکیل این گروه افزایش هوشمندسازی سامانه در حوزه تحلیل داده ها 

و کشف تخلفات است.

جلوگیری از فرار مالیاتی، کسری بودجه را کاهش می دهد
رئیس خزانه داری کل کشــور گفت: برای جلوگیری از کسری بودجه راه 
حل های مختلفی موجود اســت که یکی از آن ها جلوگیری از فرار مالیاتی 
است.به گزارش اقتصادســرآمد،رحمت الله اکرمی، رئیس خزانه داری کل 
کشور در پاسخ به سوال مبنی بر وضعیت کنونی خزانه کشور گفت: خزانه 
کشور همواره یک رویه مستمری را طی می کند اما در این بین نوع مدیریت 
در وضعیت آن موثر است.معاون وزیر اقتصاد بیان کرد: نگاه مدیریت خزانه 
برای بهینه شدن ارتباط منابع و مصارف کشور می تواند وضعیت مطلوبی 
را برای آن رقم بزند. به طور مثال اگر جلوی فرار مالیاتی گرفته شود طبیعتا 
کسری بودجه حادث نخواهد شــد. آقای خاندوزی به عنوان وزیر اقتصاد 
در هفته بالغ بر چندین ساعت برای بررســی منابع و مصارف خزانه وقت 
می گذارند و بر واگذاری ها جدیت دارند.به گفته اکرمی، معیار ســنجش 
مدیریت خزانه در دولت ها، پرداخت ســرموعد حقوق ها و بازپرداخت 
اوراق در سررسید اســت. در این مدت حتی یک روز هم حقوق کارکنان 
دولت و بازپرداخت اوراق به تاخیر نیفتاده اســت.او گفت: امیدواریم در 
بخش عمومی بودجه روزی برسد که منابع به دستگاه ها زمانی داده شود که 
قبل از آن گزارش مالی دســتگاه مورد نظر داده شده باشد. به عبارت دیگر، 
نظام بودجه ریزی و برنامه ریزی کشــور طوری شود که دستگاه و سازمان 
مورد نظر بیان کند در مقابل این میزان بودجه دریافت شده، چه کرده است؟

جزئیات پرداخت تسهیلات خودمالکی مسکن اعلام شد
عضو هیأت مدیره بانک مسکن گفت: وام ساخت مسکن خود مالکی، مشابه 
وام طرح جهش تولید مسکن است.به گزارش اقتصادسرآمد، محمدحسن 
علمداری درباره وام خودمالکی مســکن،  اظهار کرد: میزان وام متقاضیان 
ساخت مســکن خود مالکی با تسهیلات انبوه ســازان، هیچ فرقی ندارد و 
متقاضی می تواند از بانک مسکن و یا سایر بانک ها دریافت کند.وی با اشاره 
به این که انبوه ساز هم می تواند دولتی و هم شخصی باشد، افزود: هر خود 
مالکی، اگر بیشتر از دو واحد مسکونی بسازد انبوه ساز شخصی محسوب 
می شود.وی با بیان این که خود مالک به این معناست که سند مالکیت زمین 
به نام بخش خصوصی یا حقیقی است،  تصریح کرد: هر خود مالک می تواند 
برای ساخت تعداد واحدهای در دست ساخت، وام دریافت کند، اما فقط 
یک واحد آن را می تواند به نام خود ثبت کند.بر اساس مصوبه شورای پول و 
اعتبار متقاضیان می توانند در تهران، شهرهای بالای یک میلیون نفر جمعیت، 
مراکز استان ها، سایر شهرها و روســتاها به ترتیب ۴۵۰ میلیون تومان، ۴۰۰ 
میلیون، ۳۵۰ میلیون، ۳۰۰ میلیون و ۲۵۰ میلیون تومان وام ساخت دریافت 
کنند.بر اســاس قانون جهش تولید مسکن بانک ها امســال باید ۳۶۰ هزار 
میلیارد تومان وام در قالب نهضت ملی مسکن پرداخت کنند که این رقم وام 

در سال های بعدی متناسب با تورم اعلامی بانک مرکزی افزایش می یابد.

 پرداخت 23 هزار فقره وام قرض الحسنه ازدواج
 از سوی بانک سینا

بانک سینا به منظور حمایت مالی از زوج های جوان و ترویج سنت حسنه 
ازدواج در راستای تکالیف قانونی، ۲۳ هزار فقره وام قرض الحسنه ازدواج، 
تا پایان آبانماه ســال 1۴۰۰ به متقاضیان پرداخت نموده اســت.به گزارش 
اقتصادسرآمد، در راستای ترویج سنت پســندیده ازدواج و تشکیل کانون 
خانواده و عمل به تکالیف قانونی بند »الف« تبصره» 1۶« قانون بودجه سال 
1۴۰۰ کل کشور، بانک سینا از ابتدای اجرای این طرح تا پایان آبانماه سال 
1۴۰۰ بالغ بر ۲۳ هزار فقره به مبلغ ۶۴1۳ میلیارد ریال وام قرض الحســنه 
ازدواج به متضاضیان این وام پرداخت کرده است.بر اساس همین گزارش 
همچنین از ابتدای سال جاری تعداد 171۰ فقره به مبلغ 1۴۲8 میلیارد ریال 
از سوی این بانک به واجدین شــرایط وام قرض الحسنه ازدواج پرداخت 
شده است.گفتنی است تعداد متقاضیان در انتظار دریافت تسهیلات و تعیین 

شعبه نیز تا تاریخ یاد شده، تعداد ۳۳۳ مورد می باشد.

 بهره مندی بیمه»سرمد« از ظرفیت بانک صادرات ایران 
برای تامین منافع ذی نفعان

حجت اله صیــدی گفت: بیمه ســرمد حمایت و هدایــت مجموعه بانک 
صادرات ایران را با خود دارد و باید از این ظرفیت عظیم برای ارتقای ارزش 
دارایی های خود و حفظ منافع ســهامداران و ذی نفعان بهترین استفاده را 
ببرد.به گزارش اقتصادسرآمد، حجت اله صیدی، مدیرعامل بانک صادرات 
ایران به مناسبت روز بیمه، با مدیرعامل و اعضای هیات مدیره بیمه سرمد 
دیدار کرد. وی در این دیدار ضمن تبریــک روز بیمه به مدیران و کارکنان 
بیمه سرمد، خاطرنشان کرد: از همه مدیران سرمد انتظار داریم که با پرهیز 
از حاشــیه ها، در چارچوب برنامه ریزی و برنامه محوری حرکت کنند و بر 
پیشبرد اهداف عالی شرکت و کار حرفه ای متمرکز باشند. در این راه، باید 
کار اصولی و زیربنایی را پیش بگیرید و از کارهای نمایشی و هیجانی به دور 
باشید.مدیرعامل بانک صادرات ایران با تاکید بر حفظ سلامت اداری گفت: 
شفافیت باید سرلوحه کار همه سازمان ها باشد، اما شرکت های بیمه که در 
واقع اطمینان خاطر را به مشــتریان می فروشــند، باید شفافیت بیشتری در 
فعالیت هایشان داشته باشند، چراکه شفافیت می تواند برگ برنده آنها باشد.
وی افزود: سلامت کاری و پرهیز از اقدامات شبهه برانگیز از نکات مهمی 
است که مدیران سرمد باید به آن توجه کرده و رویه های ناصحیح را اصلاح 
کنند. صیدی هم چنین به حمایت همه جانبه بانک صادرات از شرکت های 
زیرمجموعه اشاره کرد و گفت: بیمه سرمد حمایت و هدایت مجموعه بزرگ 
بانک صادرات ایران را با خــود دارد و از تمام ظرفیت های مادی، معنوی و 
سرمایه انسانی بانک به عنوان پشــتیبان بهره مند است و باید از این ظرفیت 
عظیم برای ارتقای ارزش دارایی های شــرکت و حفظ منافع ســهامداران 
بهترین استفاده را ببرد. مدیرعامل بانک صادرات ایران، با ذکر این نکته که 
سرمد یک بنگاه اقتصادی است، افزود: یک بنگاه اقتصادی باید بتواند ارزش 
افزوده برای خود، ذی نفعان و سهامدارانش ایجاد کند و با سودآوری، پاسخ 
مناســبی به اعتماد آنها بدهد.اعضای هیات مدیره و مدیرعامل بیمه سرمد 
نیز در این جلسه، از حســن اعتماد صیدی قدردانی و تشکر کردند و اعلام 
آمادگی کردند تا با تمرکز بر کار حرفه ای و برنامه محوری، منافع سهامداران 

را محقق کنند.

بدون زیرساخت، برجام به جذب 
سرمایه گذاری کمک نمی کند

رییس کمیسیون پول و سرمایه اتاق بازرگانی تهران 
اظهار داشت: علی رغم آنکه امیدها بر این است که با 
برداشته شدن تحریم ها شاهد سرمایه گذاری خارجی 
خواهیم بود ولی این اتفاق تا زمانی که زیرساخت ها 
آماده نشود و ریسک اقتصادی داخلی مدیریت نشود 
و امنیت سرمایه گذار تامین نشود اتفاق نخواهد افتاد.

به گزارش اقتصادســرآمد از ایلنا ، فریال مستوفی در 
مورد اظهارات رییس ســازمان برنامه و بودجه مبنی 
بر هدف گذاری رشد 8 درصدی در اقتصاد طی سال 
آینده اظهار کرد: متاسفانه همیشه ما هدف گذاری های 
خود را بر مبنای برنامه های غیر قابل تحقق می گذاریم. 
هدف گذاری رشــد 8 درصدی اقتصادی، در برنامه 
ششم هم انجام شــده بود ولی در عمل هیچ وقت به 

آن نرسیدیم.
با وضعیــت فعلی اقتصاد کشــور که با مشــکلات 
عدیــده ای از جمله تحریم هــای خارجی و داخلی، 
مشکل ارز، قیمت گذاری های دستوری و  غیره رو به 
روست، همچنین با در نظر داشتن این موضوع که در 
سال های گذشته رشد منفی داشتیم چگونه می خواهیم 

به یکباره به رشد 8 درصدی در اقتصاد برسیم؟
وی افزود: بعد از برجام از رشد 1۲ درصدی صحبت 
شــد، این 1۲ درصد با درنظر گرفتن افزایش تولید و 
صادرات نفت بود. از ۳۰۰ تا ۴۰۰ هزار بشکه فروش 
نفت به فروش ۲.۵ میلیون بشــکه نفت رسیدیم که 
باعث رشد شد اما این رشد تنها مبتنی بر فروش نفت 
بود و در ســال بعد از آن به دلیل نوسانات نرخ ارز و 
میزان فروش نفت، دوباره رشد منفی را تجربه کردیم. 
در ســال های گذشته هم رشــد اقتصاد ما منفی بود. 
باید دید که پیش بینی رشد 8 درصدی بر چه اساسی 
صورت گرفته؟ آیا مبنای کارشناسی شده ای دارد؟ آیا 
محاسبات مالی از جمله بودجه و اهداف برنامه های 
توسعه ای برای نیل به این هدف کافی است؟ آیا برنامه 
مشخصی برای رسیدن به رشــد 8 درصدی داریم؟ 
چراکه رسیدن به این نرخ رشد حتی در اقتصادهایی 
که با موانع رو به رو نیستند چندان کار ساده ای نیست.
رییس کمیسیون پول و سرمایه اتاق بازرگانی تهران 
گفت:  با ایــن اقتصاد بیمار و با ایــن حجم از تورم و 
نقدینگی چگونه می خواهیم رشد 8 درصدی داشته 
باشــیم. جز اینکه صرفا هدفی زیبا روی کاغذ باشد 
نتیجه عملــی و کاربردی در بر نــدارد چراکه اصولا 
هدف بر اســاس واقعیات موجود تعیین نشده و لذا 
دور از دسترس می نماید. امیدوارم که مسئولین نگاه 
واقع بینانه به برنامه های اقتصادی داشته باشند. این کار 

هم به نفع خودشان و هم به نفع کشور و مردم است.
وی با اشــاره به مذاکرات برجام تصریــح کرد: اگر 
مذاکرات برجــام به نتیجه برســد و تولیــد نفت و 
صادرات آن افزایش یابد، ممکن است رشد 8 درصدی 
در حوزه نفت داشته باشــیم ولی برای چنین رشدی 

در کل اقتصاد باید کل بخش های اقتصاد رشد کنند.
مســتوفی بیان کرد: اگر صادرات نفــت ما حتی به ۳ 
میلیون بشکه هم برسد، بالطبع رشد افزایش می یابد 
اما به دلیل وابستگی به نفت باز هم پایدار نخواهد بود 
لذا باید تمرکز را به ســمت صادرات غیرنفتی تغییر 
دهیم تا رشد اقتصادی با نواسانات فروش نفت دچار 

نواسان عمده نشود.  
وی افزود: در این راستا نکته قابل توجه این است که 
تا زیرساخت های کشور اصلاح نشود امکان رشد 8 
درصدی عملی در زمان کوتاه عملیاتی نخواهد بود. 
در بلندمدت و با اصلاح زیرســاخت ها امکان چنین 
رشــدی وجود دارد اما اینکه فکر کنیم صرفا با رفع 
تحریم ها ما به این رقم رشد می رسیم درست نیست 

و امکان ندارد.
مستوفی در ادامه خاطرنشان کرد: تاثیر سرمایه گذاری 
خارجی بــر رشــد اقتصادی بســیار زیاد اســت. 
هر کشــوری که توانســته پیشــرفت کند، مدیون 
سرمایه گذاری خارجی بوده اســت. سرمایه گذاری 
خارجی علاوه بر تامین مالی با خود انتقال تکنولوژی 
و مدیریت و... را در پی دارد. بنابراین ما نیازمند جذب 

سرمایه گذاری خارجی هستیم.
رییس کمیسیون پول و سرمایه اتاق بازرگانی تهران 
در ادامه خاطرنشان ســاخت: این درحالی است که 
سالانه مقدار زیادی خروج سرمایه از ایران را شاهد 
هستیم، اگر ما بتوانیم حتی همین سرمایه ها را حفظ 
کنیم کار بزرگــی انجام داده ایم. ســرمایه معنوی ما 
تحصیل کرده های ما هســتند که ایران را ترک کرده 
و مهاجرت می کنند. میزان ورودی ســرمایه گذاری 
نسبت به پتانسیل کشور، بسیار ناچیز است؛ در چهل 
سال گذشته نیز جذب ســرمایه گذاری بسیار ناچیز 

بوده است.
 وی در پایان متذکر شد: با این حال باید توجه داشت 
که علی رغم آنکه امیدها بر این اســت که با برداشته 
شدن تحریم ها شاهد سرمایه گذاری خارجی خواهیم 
بود ولی این اتفاق تا زمانی که زیرســاخت ها آماده 
نشود و ریســک اقتصادی داخلی مدیریت نشود و 

امنیت سرمایه گذار تامین نشود اتفاق نخواهد افتاد.

نظارت مالی، اولویت وزارت اقتصاد است
وزیر امور اقتصادی و دارایی گفت: نظارت مالی یکی از ارکان اداره درست اقتصاد است و وزارت اقتصاد در دوره جدید مسرّ است بهتر از گذشته نظارت مالی را پیگیری کند.به 
گزارش اقتصادسرآمد، سید احسان خاندوزی در آئین بزرگداشت روز حسابدار و حرفه  حسابداری اظهار داشت: نظارت مالی یکی از ارکان اداره صحیح اقتصاد است و بخش 
زیادی از کیفیت نظارت مالی توسط حسابداران حرفه ای راهبری می شود.وی افزود: از منظر سیاست های انقباض و کارآیی و سیاست های عدالت و مبارزه با فساد، مساله نظارت 
مالی و نقش حسابداری و حسابرسی بی بدیل است، اما کمتر به این موضوع توجه شده است.وزیر اقتصاد با بیان اینکه بسیاری از مواقع استانداردهای حسابداری رعایت نمی شود، 
ادامه داد: گاهی استانداردهای حسابداری تحت فشارها مختلف اداری مورد بی توجهی قرار می گیرد و مغفول می ماند که آثار آن در سال های بعد وقتی مشکلاتی برای شرکت ها 

و سازمان ها رخ می دهد و دیگر کاری نمی توان انجام داد، قابل مشاهده است.وی تاکید کرد: در دوره جدید وزارت اقتصاد مسرّ است بهتر از گذشته نظارت مالی را پیگیری کند.

گروه راه و ساختمان - بانک مسکن 
اخیــراً از طرح خود بــرای »فروش 
متری مســکن« در بورس خبر داده 
اســت. این درحالی ســت که بــه دلیل وجود 
تقاضای ســرمایه ای در بازار مســکن، اجرای 
چنین طرحــی التهابات در ایــن بخش کلیدی 
اقتصاد را تشدید خواهد کرد. در واقع از آن جا که 
ساخت و ساز زمانبر است، اجرای طرح فروش 
متری مسکن موجب می شــود تقاضای جدید 
غیر مصرفی بــر عرضه غلبه کند و با ســیگنال 
بورس به بازار واقعی، رشد بیشتر قیمت مسکن 

تسهیل شود.
به گزارش اقتصادســرآمد، بر اساس آن چه در 
خبرها آمده است، بانک مســکن بنا دارد بازار 
فروش متری مسکن را در بورس ایجاد نماید. در 
همین خصوص شایان مدیرعامل بانک مسکن 
گفته است: طرحی با نام فروش متری آپارتمان 
توسط بانک مســکن تدوین شــده است و بر 
اساس برنامه ریزی صورت گرفته، شرکت های 
زیرمجموعه بانک مسکن از طریق بورس با اوراق 
موازی ســلف فروش متری مســکن را اجرایی 
می کنند.شایان ضمن اعلام این که مجوز شورای 
فقهی بانک مرکزی برای فروش متری مسکن اخذ 
شده است، اضافه کرد: در حال مذاکره با بورس 
هستیم، با این کار خانواده ها می توانند به صورت 

متری اقدام به خرید مسکن کنند.
هنوز اهداف این طرح به طور دقیق مشخص نشده 
است؛ اینکه آیا بانک مســکن با این طرح قصد 
تأمین مالی و ساخت خانه برای اقشار نیازمند را 
دارد یا می خواهد زمینه ای برای ســرمایه گذاری 
صاحبان پس انداز در بخش مسکن را فراهم کند، 
یا اینکه بنا دارد قیمت مســکن را کنترل نماید. 
هریک از این اهداف یا سایر اهدافی که می توان 
برای چنین طرحی متصــور بود، کارکرد طرح و 

آثار آن را نیز متغیر خواهد کرد.
آیا قیمت مسکن در بورس واقعی می شود؟

با وجود اظهاراتی مبنی بر مزایای ورود مسکن به 
بازار کالا بحث های زیادی در این باره وجود دارد. 

عده ای از همان آغاز طرح این موضوع، موافق این 
طرح و عده ای دیگر آن را در شرایط کنونی بدون 
منفعت مطرح کرده اند. اکنون این ســوال مطرح 
است که آیا ورود مســکن به این بخش منجر به 
گرانی بیشتر نمی شــود و یا اینکه با چنین اتفاقی 
بازار مسکن از رکود چندساله خود خارج خواهد 

شد یا خیر؟.
علت مخالفت با عرضه مسکن در بورس

محمدرضا شهنام پور، کارشناس بازار سرمایه در 
این باره به روزنامه اقتصادسرآمد، می گوید: ورود 
مسکن به بازار بورس موافق و مخالفانی دارد که 
ظاهراً مخالفان این ماجرا بیشتر هستند. مخالفان 
این طرح معتقدند که چنین راهکاری، تأثیر مثبتی 
بر بازار مسکن ندارد و موجب بی نظمی بیشتر آن 
خواهد شد حتی کارشناسان و متولیان معاملات 
املاک، پیش از این هم نسبت به راه اندازی بورس 

مسکن، واکنش خوبی نشان نمی دادند.
ترس از سرنوشت فولاد برای حوزه مسکن

وی در واکنش به اظهاراتی مبنی بر این که عرضه 

مســکن در بورس، دلالی را کاهــش می دهد، 
می گوید: اگر عرضه مســکن در بازار ســرمایه 
همانند عرضه فولاد باشــد نه تنهــا نتیجه مثبتی 
نخواهد داشت بلکه مشکلات این حوزه را بیش 

از پیش افزایش می دهد.
از ظرفیت بورس باید برای جذب سرمایه 

استفاده کرد
او با بیان این که از ظرفیت بورس باید برای جذب 
سرمایه اســتفاده کرد، معتقد است برای جذب 
ســرمایه های خرد مردم باید صنــدوق پروژه و 
شرکت های ســرمایه گذاری تشــکیل داده و به 
بورس معرفی شوند و سپس تولیدات آن ها نیز در 

بازار سرمایه ارائه شود.
به اعتقاد سعادت، عرضه مسکن بدون زیر ساخت 
مناسب در بورس همانند عرضه فولاد بی نتیجه 
بوده و تبعــات زیادی خواهد داشــت، وزارت 
اقتصــاد و دارایی برای کاهــش دلالی در حوزه 
مسکن باید فهم درســتی از مسئله داشته باشد و 
در راستای حل اساســی آن گام بردارد نه این که 

صورت مسئله را پاک کند.
این کارشــناس بازار ســرمایه، افــزود: به نظر 
نمی رســد که ورود مســکن به بورس کالا تأثیر 
چندانی در شرایط بازار ساخت وساز داشته باشد. 
شــاید چنین تدابیری تأثیرات موقت را به همراه 
داشته باشــد اما تا زمانی که دلایل اصلی گرانی 
و نابسامانی بازار مســکن از بین نرود این گونه 
راهکارها برای تغییر وضعیت بازار مسکن چاره 

ساز نیست.
عرضه هر کالایی در بــورس تابع میزان عرضه و 
تقاضاست و شرایط آن را بازار تعیین می کند. حال 
اگر شرایط عرضه و تقاضای فعلی در نظر باشد که 
ورود مسکن به این بخش، بدون فایده خواهد بود 
از طرفی اگر دولت پا پیش گذارد و در این بخش 
مداخله کند با نتیجه خوبی روبرو نمی شــویم. 
وی چنین مباحثی در زمانی که به صورت تئوری 
مطرح می شــود جذاب به نظر می آید ولی مهم 
عملیاتی شدن آن اســت که با توجه به گذشت 
مدت زمانی از این موضوع مشــخص است که 
چندان نگاه جدی به آن نبوده است همانگونه که 
ورود صنایع به بورس هم چندان با بازخورد قابل 

توجهی همراه نبوده است.
اما در این بین هستند کســانی که با مفید دانستن 
عرضه مســکن در بورس، معتقدنــد؛ مهم ترین 
نکته ای که توجه به آن بــرای موفقیت در چنین 
بازارهایی اهمیت دارد، اطلاع رسانی صحیح به 
مردم است تا متقاضیان با آگاهی کاملی وارد این 
بازارها شوند و با رفتارهای هیجانی خود متضرر 
نشوند. ورود مسکن به بورس اتفاقی مثبت است 
و باعث شفافیت قیمت ها خواهد شد. شرایط غیر 
نرمال و قیمت های غیر واقعی که در بخش مسکن 
وجود دارد با ورود به بــازار بورس به تدریج از 
بین رفته و نرخ اصلی و واقعی مســکن خود را 
نشان خواهد داد. دلیل شفافیت قیمت ها به حذف 
واســطه هایی بازمی گردد که عامل اصلی برای 
گرانی مسکن هستند زیرا در بورس بدون وجود 
چنین دلالانی خریدار و فروشــنده بر سر قیمت 

اصلی به توافق می رسند.

ترس از سرنوشت فولاد برای حوزه مسکن » اقتصادسرآمد« بررسی می کند

بورسی شدن مسکن در کش و قوس مخالفان و موافقان

برگزیده ها

معاون اقتصادی وزیر اقتصاد با تاکید بر اینکه عملکرد 
نظام بانکی نباید منجر به خلق پول بی ضابطه شــود، 
گفت: وزارت اقتصاد در تدوین سند تحول نظام بانکی 
نقشی نداشته است.به گزارش اقتصادســرآمد، سید محمدهادی 
ســبحانیان در گفت  وگو با فارس  با اشــاره به اینکه وزارت امور 
اقتصادی و دارایی براســاس ماده یک قانون تاســیس، مسئولیت 
سیاست گذاری و هماهنگی سیاست های اقتصادی را برعهده دارد، 
اظهار داشت: یکی از مهمترین ابزارهای سیاست گذاری اقتصادی، 
سیاست های پولی اســت که در اتخاذ و اجرای آن شورای پول و 
اعتبار و بانک مرکزی و شــبکه بانکی نقش اصلی را ایفا می کنند، 
هماهنگی میان سیاســت های پولی و مالی نیز از اهمیت بسزایی 
برخوردار است که در نقشــه راه رشــد غیر تورمی تدوین شده 
توسط وزارت اقتصاد هم بر هماهنگی و انسجام میان آن دو تاکید 
شده است. معاون وزیر اقتصاد افزود: از نظر وزارت اقتصاد یکی 
از مهمترین وظایف و کارکردهای شــبکه بانکی این است که در 
خدمت تولید و فعالیت های مولد اقتصادی در کشــور قرار داشته 
باشد. از طرفی دیگر این انتظار وجود دارد که نظام بانکی به گونه ای 
عمل کند که نسبت های مرتبط با سلامت نظام بانکی رعایت شود 
و عملکرد آن منجر به خلق پول بی ضابطه و افسار گسیخته که به 
نقدینگی و تورم دامن می زند، نشود. معاون اقتصادی وزارت امور 
اقتصادی و دارایی با تاکید بر اینکه بانک مرکزی وظیفه نظارت دقیق 
بر شبکه بانکی اعمال کند، تصریح کرد: کاهش ناترازی بانک ها و 
نظارت بر بانک های مشکل دار باید با جدیت بیشتری در دستور کار 
قرار گیرد تا از تشدید خلق نقدینگی و تورم در اقتصاد جلوگیری 
شود.وی ادامه داد: شــفافیت مالی در نظام بانکی از دیگر مباحثی 
است که از نظر وزارت اقتصاد از اهمیت بسزایی برخوردار است. 
در همین رابطه با دســتور وزیر اقتصاد برای نخستین بار صورت 
مالی بانک ملی منتشر شــد که پس از آن بابی برای نقد و بررسی 
کارشناسی عملکرد آن بانک به وجود آمد.وی اضافه کرد: همچنین 
با دستور وزیر اقتصاد بانک های دولتی مکلف شده اند در صورت 
تقاضای تســهیلات گیرندگان یا ضامن یا راهن، تصویر قرارداد 
بانکــی را در اختیار آنها قرار دهند. به گفته معــاون وزیر اقتصاد، 
اصلاح مدیریت و حاکمیت شرکتی بانک ها و الزامات مرتبط با آن 
از دیگر مواردی است که باید با جدیت پیگیری و دنبال شود.وی 
در مورد سند تحول نظام بانکی بیان داشت: در صورتی که این سند 
تحول با محورهای گفته شده مطابقت داشته باشد مورد تایید و اگر 
تعارض داشته باشد نقد خواهد شد و نکات مدنظر به تهیه کنندگان 

آن منعکس خواهد شد.

رییس کل بانک مرکزی با اشــاره بــه عرضه ۳۶ 
میلیارد دلار ارز از ابتدای امسال تاکنون، گفت: در 
سال جاری دسترسی این بانک و سیستم اقتصادی 
کشور به منابع ارزی بهبود قابل ملاحظه ای داشته 
است.به گزارش اقتصادسرآمد، علی صالح آبادی افزود: از نظر 
ورود ارز به کشور در شرایط بسیار خوبی هستیم و پیش بینی 
من این اســت که در آینده نزدیک اوضاع روبه بهبود خواهد 
رفت.رییس کل بانک مرکزی گفت: از ابتدای ســال تاکنون 
۳۶ میلیارد دلار ارز عرضه شــده است که برابر کل عرضه ارز 
در سال گذشــته بود.  وی با بیان اینکه ما دو بازار مهم نیما و  
متشــکل ارزی در حوزه ارز داریم، اضافه کرد: در سامانه نیما 
صادرکنندگان ارز خود را عرضه می کننــد. رییس کل بانک 
مرکزی گفت: از ابتدای ســال تا امروز )1۵ آذرماه( برگشت 
ارز حاصل از صادرات غیرنفتی در ســامانه نیما ۲۲.۴ میلیارد 
دلار و عرضه ارز صادرکنندگان در سامانه نیما ۲۰ میلیارد دلار 
بوده است.  وی ادامه داد: از ابتدای سال تاکنون در مجموع  ۳۶ 
میلیارد دلار ارز برای کل کالاها بخشی در سامانه نیما و بخشی 
در شبکه بانکی تامین شده که نســبت به سال گذشته افزایش 
داشته است.  صالح آبادی گفت: سال گذشته کمتر از ۳۶ میلیارد 
دلار ارز عرضه شده است در حالی که امسال در کمتر از ۹ ماه 
۳۶ ملیارد دلار عرضه ارز بانکی، نیما و ارز اشــخاص توسط 
بانک مرکزی عرضه شده است.وی با بیان اینکه روند عرضه 
ارز در بازار خوب و مطلوب اســت، گفت: روز گذشته ۲۳7 
میلیون دلار با نرخ ۲۳ هزار و ۴۰۰ در نیما معامله شده است.

رییس کل بانک مرکزی تاکید کرد: تسهیل برگشت ارز حاصل 
از صادرات به کشور جزو برنامه های جدی بانک مرکزی است 
و اخیرا جلساتی با تشکل ها داشــتیم تا بین آنها، اتحادیه ها و 
واردکنندگانی که نیاز به عرضه ارز دارند ارتباط برقرار کنیم و 
از این طریق بازگشت ارز حاصل از صادرات تسهیل شود.وی 
افزود: یکی از ضرورت هایی که به صورت جدی دنبال می کنیم 
تقویت عرضه ارز در بازار با مشــوق هایی اســت که در نظر 
داریم.رییس کل بانک مرکزی ادامه داد: همچنین تقاضاهایی 
که ممکن است خارج از بازار نیما باشد را نیز تسهیل می کنیم 
تا از طریق ســامانه نیما ارز خود را دریافت کنند.صالح آبادی 
تصریح کرد: موضوع ثبت سفارش و تعیین منشا ارز در حوزه 
واردات موضوع مهمی است که تلاش می کنیم در تمام مناطق 
کشور، ارز از طریق سامانه نیما عرضه و تقاضا نیز از این طریق 

تامین شود.

سخنگوی هیأت رئیســه مجلس از حذف مالیات بر 
ارزش افزوده از اصل قیمت طــلا، جواهر و پلاتین 
براســاس قانون مصوب مجلس خبر داد و جزئیاتی 
از این قانون که قرار اســت از 1۳ دی اجرا شــود را تشریح کرد.
به گزارش اقتصادسرآمد، اتاق اصناف ایران در اطلاعیه جزئیات 
اجرای قانون جدید مالیات بر ارزش افزوده را اعلام کرد؛ از جمله 
شــیوه اجرای آن برای خرید »طلا، جواهر و پلاتین«. این قانون 
که در بهار 1۴۰۰ به تصویب مجلس رسیده و 1۳ تیر 1۴۰۰ برای 
اجرا ابلاغ شده است قرار است از 1۳ دی اجرا شود.در این زمینه 
سیدنظام الدین موسوی در جمع خبرنگاران با اشاره به اطلاعیه 
اتاق اصناف مبنی بر اجرای قانون جدید مالیات بر ارزش افزوده 
از 1۳ دی ماه گفت: مجلس شورای اسلامی اوایل سال جاری با 
اصلاح مفادی از این قانون تغییــرات مهمی در آن لحاظ کرد که 
از جمله می توان به فراهم شــدن امکان شناســایی شرکت های 
کاغذی و معاملات صوری در این قانون خبرداد که با الزامی شدن 
ثبت معاملات در ســامانه مودیان انجام خواهد شد و گام بزرگی 
برای شفافیت مالیاتی در این بخش است.و با اشاره به تغییر نحوه 
مالیات طلا در قوانین پیشین گفت: هم اکنون هرکس طلا، جواهر 
یا پلاتین خریداری می کند، ۹ درصد مالیات بر ارزش افزوده ای 
که پرداخت می کند شامل وزن این اقلام نیز می شود و لذا هراندازه 
قطعه طلایــی که خریداری می کند ســنگین تر باشــد، مالیات 
بیشتری هم شامل می شود اما با اجرای قانون جدید که از 1۳ دی 
ماه خواهد بود، دیگر مالیات از وزن این کالاها دریافت نمی شود 
و خریدار فقط ۹ درصد مالیات بر اجرت ســاخت، حق العمل و 
سود فروشــنده را پرداخت خواهد کرد که هزینه های خرید این 
اقلام را کاهش می دهد.وی همچنین با اشاره به گنجاندن شرایط 
فروش نسیه در اخذ مالیات گفت: براساس قانون جدید مالیات 
بر ارزش افزوده؛ پیمانکاران و فعــالان اقتصادی که به صورت 
نسیه با مشــتریان  کار می کنند پس از اینکه در ســامانه مودیان 
نحوه دریافت وجه معامله خود را ثبت و ضبط می کنند می توانند 
مالیات آن معامله را پس از دریافت اقساط آن از مشتری پرداخت 
کنند درحالی که تا کنون چنین نبوده اســت.نماینده مردم تهران، 
ری، شمیرانات و اسلامشهر  همچنین از  جایگزین شدن سامانه 
به جای ممیز برای محاسبه و دریافت مالیات از مودیان خبرداد و 
گفت: با اجرای قانون جدید مالیات بر ارزش افزوده رویه مالیات 
ستانی تسهیل و منصفانه می شــود چراکه در حال حاضر یکی از 
مشکلات، اخذ مالیات از طریق ممیز اســت، اما با قانون جدید 

سامانه محوری جایگزین ممیز محوری می شود.

معاون اقتصادی وزیر اقتصاد

 جلوگیری ازخلق پول و تورم
  با کاهش ناترازی بانک ها 

رییس کل بانک مرکزی خبرداد

 بهبود دسترسی
 به منابع ارزی

سخنگوی هیئت رییسه مجلس

 مالیات بر اصل قیمت طلا 
از ۱3 دی حذف می شود


